
Našim čápům se daří dobře i v tomto roce... Rodinka se nadále rozrůstá!

ALBRECHT       CK É
LIS T  Yčíslo 2  ročník XXXIV  18. června 2024

www.obecalbrechtice.cz f



léto je tady, čas prázdnin a dovolených 
ale také pracovního nasazení stavebních 
firem, zemědělců či ostatních profesí,
které jsou závislé na počasí. Naše obec 
zahájila v těchto dnech výstavbu komu-
nitního domu, kterou na základě výsled-
ku výběrového řízení bude realizovat 
firma COMMODUM z Valašské Bystřice.
Za rok by dle plánu měl stát objekt s pat-
nácti byty pro různé věkové kategorie od 
mladých rodin po seniory, v našem přípa-
dě stávající klienty domu s pečovatelskou 
službou. Ten bude následně zbourán a na 
jeho místě bude postaven nový, moderní, 
který bude splňovat veškeré požadavky 
na malometrážní byty pro seniory. V této 
souvislosti pokorně žádám všechny obča-
ny, kteří bydlí nebo se budou pohybovat 
v okolí staveniště o shovívavost a pocho-
pení vůči stavební firmě.

V průběhu května byl opraven posled-
ní úsek místní komunikace ul. Osvo-
bození, na veřejném dětském hřišti 

Albrechtík a hřišti u mateřské školky 
byly nainstalovány nové herní prvky a 
po celé obci byla revitalizována dětská 
pískoviště. V areálu na Zámostí byly po 
opravě altánu rovněž opraveny lavice a 
stoly a podél ul. Školní jsou nově insta-
lovány lavičky. 

Závěrem mohu konstatovat, že v této 
relativně neklidné době máme rovněž 
celou řadu pozitivních zpráv včetně té, 
že se nám letos opět zaplnilo naše čapí 
hnízdo. Přeji všem hezké léto a zvláště 
pak dětem fajn prázdniny.

JINDŘICH FEBER, starosta obce

Vážení spoluobčané,

RADA OBCE

za období od 15. 2. 2024 do 20. 5. 2024  
projednala např.:

 souhlas s umístěním dopravního zrcadla na pozemku  
u křižovatky ul. Hlavní, Obecní a Školní – zrealizováno. 
Současně uložila zadat zpracování studie k řešení doprav-
ní situace v m.č. Pacalůvka v místě autobusové zastávky U 
vodojemu,
 schválení uzavření smlouvy o dílo na realizaci stavebních 
prací s názvem „Oprava MK Osvobození“ mezi spol. JANKO-
STAV s.r.o. se sídlem Štěpaňákova 714/31, Ostrava – Kunči-
ce, a Obcí Albrechtice za cenu díla ve výši 5 487 940,27 Kč 
bez DPH – zrealizováno,
 schválení zakázky na provedení výměny oken a dveří bu-
dovy čp. 547 (Obecní policie) společnosti Profil – okna a dve-
ře, s.r.o. Karviná Fryštát, Vydmuchov 207/2, 733 01 za cenu 
302 940,-Kč včetně DPH – probíhá realizace,
 schválení likvidace Workout hřiště, inv. č.: 186, z majetku 
Obce Albrechtice a jeho odvoz do sběrného dvoru či do sběr-
ny druhotných surovin, 
 schválení Kupní smlouvy k dodávce výpočetní techniky 
určené k digitalizaci stavebního řízení v rámci dotační vý-
zvy vyhlášené Ministerstvem pro místní rozvoj na základě 
ukončení výběru dodavatele na centrální veřejnou zakázku 
k nákupu IT vybavení pro stavební úřady (za celkovou kupní 
cenu 154 820,-Kč bez DPH, která bude pokryta dotací v plné 
výši) mezi společností Aricoma Systém a.s. se sídlem Hor-

nopolní 3322/34, Moravská Ostrava, 702 00 Ostrava, a Obcí 
Albrechtice, 
 schválení pořízení kamerového systému v areálu Zámostí, 
 schválení rozšíření služeb Senior Taxi o obec Horní Su-
chou a obec Orlovou,
 schválení uzavření smlouvy o dílo na realizaci stavebních 
prací s názvem „Komunitní dům pro seniory“ mezi spol. 
COMMODUM, spol. s r.o., se sídlem Valašská Bystřice 225, 
a Obcí Albrechtice.

ZASTUPITELSTVO OBCE

dne 5. 3. 2024 a 16. 4. 2024 
projednalo např.:

 vydání Obecně závazné vyhlášky obce Albrechtice, kte-
rou se zrušuje obecně závazná vyhláška č. 1/1993 o dani z 
nemovitosti.

Usnesení z jednání Rady obce Albrechtice a Zastupitel-
stva obce Albrechtice jsou k dispozici na webových 

stránkách obce www.obecalbrechtice.cz. 
Na webových stránkách obce Albrechtice jsou zveřejňová-

ny mimo programu jednání Zastupitelstva obce Albrechtice 
i všechny materiály, které jsou na tato jednání předkládány: 
www.obecalbrechtice.cz, záložka Obec Albrechtice, sekce 
Zastupitelstvo obce, Materiály k projednávání (materiály 
jsou zveřejněny pod datem příslušného projednání ZO).

JARMILA ZATLOUKALOVÁ, 
tajemnice

MATRIČNÍ UDÁLOSTI
Prosíme občany, u kterých nastala v rodině matriční událost:  narození dítěte  uzavření manželství  změna jména 
či příjmení  úmrtí, aby tuto skutečnost nahlásili na matriku Obecního úřadu Albrechtice, (1. patro). Děkujeme.  

IVETA CHODUROVÁ, matrikářka
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 Strážníci odchytili nebo jim bylo občany předáno 5 volně 
pobíhajících psů. Podle evidence nebo místní znalosti byli psi 
majitelům vráceni a přestupky řešeny ve zkráceném řízení. 
Psi, u kterých nebylo možno zjistit majitele, byli předáni od-
chytové službě a převezeni do útulku. Žádáme tímto majitele 
psů, aby ve vlastním zájmu nahlásili čísla čipů do evidence 
psů na OÚ Albrechtice, ať nemusí pak platit zbytečné výdaje 
za odvoz a ustájení v útulku. 
 Dne 21.02.2024 v 15.15 hodin se dostavil na služebnu OP  
k dořešení přestupku pan L.J. z Albrechtic, který na ulici Tě-
šínská v areálu Zámostí znečistil veřejné prostranství a tím 
se dopustil přestupku dle §5/1 písm. f) zák.251/2016Sb. Pře-
stupek byl vyřešen blokově. 
 Dne 24.02.2024 v 18.25 hodin telefonicky oznámil dozorčí 
PČR Těrlicko, že jim volala prodavačka potravin „AMI“, že byl 
v prodejně neznámý muž, který jí sdělil, že jej nebaví život 
a že jde skočit z mostu. Hlídka OP ihned vyjela na kontrolu 
daných míst v Albrechticích, kde nikoho nezjistila. Společně  
s hlídkou PČR se proto strážníci vydali do potravin „AMI“, 
kde z kamerového záznamu a z místní znalosti poznali dané-
ho muže. Hlídky se společně vydaly do místa trvalého bydliště 
hledané osoby a tam jej nalezli. Další opatření již bylo v režii 
hlídky PČR Těrlicko. 
 Dne 06.03.2024 v 13.10 hodin na ulici Středová u č.p. 433 
zjištěno vozidlo VW bez platné technické kontroly a lustrací 
zjištěn majitel vozidla pan S.D. z Havířova. Hlídka OP pátrá-
ním zjistila, že vozidlo užívala paní F.S. z Albrechtic. Pojížď-
kou byla následně osoba informována o propadlé STK a že 
je nutné vozidlo odstranit z veřejného parkoviště, což osoba 
přislíbila a vozidlo odstranila. 
 Dne 23.03.2024 v 18.30 hodin oznámila B.L. z Albrechtic, 
že na ulici Středová u bývalého „Bernatíka“ leží ve výklenku 
budovy muž. Hlídka pochůzkou na místě zjistila, že se jedná 
o T.K. z Albrechtic, který byl podnapilý a tvrdil, že se nemůže 
postavit na nohy a bolí jej hlava. Na místo byla přivolána RZS, 
která muže převezla do nemocnice Havířov k vyšetření. 
 Dne 23.03.2024 v 23.40 hodin oznámil pan J.V. z Albrech-
tic, že v jeho vchodě dochází k rušení nočního klidu. Hlídka 
OP na místě zjistila, že hudba vychází z bytu, kde dveře ote-

vřela K.Z. z Albrechtic. Okamžitě hudbu vypla a přestupek byl 
dle §5/1 písm. d) zák.251/2016Sb. vyřešen domluvou.
 Dne 16.04.2024 v 14.15 hodin během pochůzky hlídka pro-
vedla pohovor s paní C.E. z Albrechtic ohledně vozidla Škoda 
Octavia, které nedovoleně parkuje na chodníku před jejich 
domem. Paní sdělila, že vozidlem jezdí její dcera a nechala 
takto zaparkované vozidlo z důvodu, aby umožnila výjezd  
z jejich garáže. Bylo jí vysvětleno, že takhle parkovat nemůže 
a hlídka OP bude příště přestupek řešit blokově. Byla přislíbe-
na náprava a vozidlo zde již neparkovalo.
 Dne 25.04.2024 v 18.00 hodin osobně oznámila P.E. z Al-
brechtic, že našla u zastávky MHD na ulici Hlavní platební 
kartu. Hlídka OP zjistila, že se jedná o platební kartu VISA 
na jméno Z.F. z Albrechtic a karta mu byla předána oproti 
podpisu.
 Dne 26.04.2024 v 07.15 hodin telefonicky oznámil dozorčí 
MP Český Těšín, že v Č. Těšíně stojí ve vjezdu do mateřské 
školky vozidlo náležící občanu Albrechtic panu M.R. a žádá 
hlídku OP o vyrozumění majitele, aby vozidlo přeparkoval. 
Hlídka OP vyrozuměla majitele a ten sdělil, že vozidlo tam 
zaparkoval jeho švagr, kterého požádá o přeparkování. Tato 
skutečnost byla sdělena i dozorčímu MP Český Těšín.
 Dne 30.04.2024 v 23.35 hodin telefonicky oznámil dozorčí 
PČR Těrlicko, že na akci „Čarodějky“ v areálu Zámostí by se 
měla nacházet šestnáctiletá W.D. z Havířova, kterou hledá její 
matka. Hlídka OP pátrala po dívce a přihlásila se C.K. z Al-
brechtic a sdělila hlídce, že od jmenované má mobilní telefon 
a ta měla odejít s kamarádkou N.K. do Havířova a že má na 
ní telefonní kontakt. Hlídka se telefonicky spojila s N.K. a ta 
uvedla, že pohřešovanou poslala taxíkem do areálu Zámostí, 
kde bylo zjištěno, že je podnapilá a nafoukala 2,98 promile 
alkoholu. Byla jí přivolána RZS a věc si převzala k šetření PČR 
Těrlicko.
 Dne 15.05.2024 v 08.15 hodin oznámil H.J. z Albrechtic, 
že našel na ulici Hornická dva kufříky s nářadím, k nimž se 
nikdo nehlásil. Hlídka OP nález převzala a ten, kdo nářadí 
postrádá, si jej může vyzvednou na služebně. 

vrch. insp. DANIEL WRÓBEL, 
velitel OP Albrechtice

OBECNÍ POLICIE ZASAHUJE

Za poslední tři měsíce bylo strážníky OP přijato 

od občanů 21 oznámení, řešeno 14 přestupků na 

úseku silničního provozu. 

OBECNÍ POLICIE ALBRECHTICE

Kostelní 547
735 43 Albrechtice

723 235 691
Velitel OP: 723 235 693

e–mail: policie@obecalbrechtice.cz

Den před Albrechtickou poutí se usku-
teční Sraz přátel veteránů. Součásti této 
akce, bude projížďka historickým auto-
busem, jehož trasa povede z vlakového 
nádraží až na Pacalůvku. Projížďka au-
tobusem bude pro návštěvníky zdarma. 
Zastávky: železniční stanice, nákupní 
středisko, střed, sídliště, točna Pacalův-
ka a zpět. Plánovaná krasojízda veterá-

nů povede kolem obecního úřadu. Celý 
den bude zakončen diskotékou u ha-
sičské zbrojnice, kde bude připraveno  
i občerstvení. Veškeré informace k sra-
zu veteránů naleznete na www.srazpra-
telveteranu.cz.

Avizovali jsme vystoupení kapely 
Desmod, avšak někdy se věci nepodaří 
tak, jak si přejeme. Museli jsme změnit 

hlavního interpreta. Věříme, že pro-
gram zaujme širokou veřejnost. Pro děti 
je připraveno např. malování na obličej 
či fotokoutek. Lunapark, bude v provo-
zu již od soboty. Sledujte náš facebook: 
https://www.facebook.com/obec.al-
brechtice.u.ceskeho.tesina. 

KATEŘINA MELIŠOVÁ, 
referentka kultury

ALBRECHTICKÁ POUŤ: Jak to bude?
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To napsal svého času Karel Čapek a nelze 
jinak, než s ním souhlasit. Svět se mění 
tak rychle, že to, co bylo včera vrcholem 
technického či jiného rozvoje, je již dnes 
zastaralé a patří do starého železa. To 
konec konců platí i o těch novinách. Ale 
staré novinové články nám dnes mohou 
povykládat o tom, jak bylo tenkrát. Do-
stala se mi do ruky vzácnost – kniha pl-
ná novinových výstřižků, pojednávajících  
o naší obci. Velice oceňuji práci toho, kte-
rý všechny novinové zprávy pečlivě shro-
máždil a uchoval. Vytvořil tak novinovou 
kroniku obce v rozsahu od šedesátých do 
devadesátých let minulého století. Je prav-
da, že styl článků je poplatný politické 
době, ve které vznikaly, ale to nic nemění 
na faktu, že výsledky práce, které popisu-
jí, jsou stále tady a připomínají poctivou 
práci mnoha občanů naší obce. Vybrala 
jsem ale články z jiných oborů a trochu je 
převyprávěla. Pamětníci si možná některé 
události připomenou...
 Takže začínáme tím,že ALBRECHTI-
CE MAJÍ HOTEL, jak zněl název článku 
v Głosu ludu z 18. 6. 1966. Píše se v něm 
o přestavbě staré nádražní budovy na Ra-
kovci na restauraci a hotel v hodnotě 220 
tisíc Kčs. Nová restaurace III. třídy pojme 
144 milovníků dobrého moku značek Pra-
zdroj a Staropramen, kávy a čaje. Nachází 
se tam také velký sál pro pořádání schůzí, 
banketů a různých slavnostních hostin. 
Hotelová část se skládá ze čtyř pokojů – je-
den pro dvanáct osob, jeden třílůžkový a 
dva dvoulůžkové. Nocleh na jednu noc bu-
de stát 8 Kčs. Přestavbu provedlo karvin-
ské družstvo Restaurace Karviná s ohle-
dem na rozvíjející se turistický ruch na 
Těrlické přehradě. Když se vezme v úva-
hu, že brzy budou dokončeny terénní prá-
ce kolem nové restaurace a vybudován i 
blízký park, lze věřit, že restaurace i hotel 
si získá mnoho příznivců z obce i okolí. 
(Zde bych jen připomněla, že restaurace 
Na Rakovci byla k 1.1.1987 zavřena a v říj-
nu 1988 stržena).
 Ani přírodní katastrofy se nám nevy-
hnuly – ŽIVLY ŠÍLELY, Głos ludu z 18. 
7. 1967. V sobotu 15. července odpoledne 
mezi 14. a 15. hodinou se nad karvinským 
okresem protrhla nebesa. Krupobití bě-
hem dvaceti minut zničilo veškerou úro-
du v Albrechticích, Životicích, Těrlicku a 
částečně i ve Stonavě. Kroupy měly místy 
průměr až 5 centimetrů, zničily ovoce na 
stromech a poškodily také střechy a okna 
domů. Vrstva krup místy dosahovala až 
do půl metru.
 POVODEŇ V ALBRECHTICÍCH, Głos 
ludu ze 14. 9. 1968. Ve čtvrtek 5.září v 16 
hodin se opět nad Karvinskem protrhlo ne-
be – tentokrát obrovský liják, který způso-

bil značné škody nejen na polích, ale i na 
silnicích. Podobně jako při loňském kru-
pobití se živel vyřádil nad Albrechticemi. 
Vzedmuté vody v Chotěbuzce vystoupily 
z břehů a zalily okolní louky a bramboro-
vá pole. Povodeň strhla také dřevěný most 
přes Stonávku. Úzký kanál pod hlavní sil-
nicí nestačil pobrat množství vody z poto-
ka u železničního náspu a voda zatopila 
blízké obchody Jednoty – Jedność. Podle 
informací škody v obchodě činily asi 20 
tisíc Kčs, bezodkladné opravy si vyžádalo 
asi 1700 metrů místních komunikací.
  Něco málo z kultury… ALBRECHTICE 
69, Głos ludu z 5. 11. 1969. V sobotu 8. 11. 
v 18 hodin se odehraje v sále Dělnického 
domu soutěž hudebních skupin SSM pod 
názvem „Albrechtice 69“. Organizátoři 
– mládežníci z Albrechtic, chtějí tímto 
způsobem iniciovat každoroční soutěž 
instrumentálních souborů. Účast již přislí-
bily soubory JUNIORS 69 z Doubravy, RO-
TERS z Horní Suché, Big-beat ze Stonavy 
a místní FO-FO kvintet. Šéfem odborné 
poroty bude vedoucí populárního těšín-
ského orchestru Frank Schulhauser.
 DOBRÁ TRADICE, Karvinské noviny 
5.11.1971. Letos proběhl již třetí ročník 
hudební soutěže Albrechtice 71. Letošní 
ročník, který se konal 30. října, měl proti 
předcházejícím jednu zvláštnost. Sál Děl-
nického domu v Albrechticích již nevyho-
voval – jeho kapacita nestačila pojmout 
všechny soutěžící a přibývalo také diváků. 
Byl proto vybrán kulturní dům Dolu 9. 
květen na Novém Světě. Letošní soutěže 
se zúčastnilo šest souborů. Cenu poroty si 
odnesl soubor Vicebus Eruptum z Horní 
Suché. Odpolední program zpestřilo vy-
stoupení polské skupiny ANAWA se sólis-
tou Markem Grechutou.
 A jen v krátkosti – našla jsem i článek 
o festivalu ALBRECHTICE 73. Ten probě-
hl 15. prosince, odehrál se opět v albrech-
tickém Dělnickém domě a zúčastnily se 
ho skupiny jako DENTES z Bohumína, 
FAUST z Jablunkova, METEOR ze Skře-
čoně či AM Jazzgoot z Českého Těšína. 
V klubovně SSM v podkroví Dělnického 
domu pak proběhla jam session, které se 
zúčastnil i laureát polského festivalu „Jazz 
nad Odrou“ Lothar Dziwoki. A že albrech-
tický festival navštívily opravdu hvězdy 
polské populární hudby – například Lo-
thar Dziwoki (1942-2019) byl slavný jaz-
zový hudebník, pozounista, zpěvák a pe-
dagog, říkalo se mu „polský Armstrong“. 
Marek Grechuta (1945-2006) byl uznáva-
ný zpěvák, textař a hudební skladatel – pa-
matujete na jednu z jeho nejhezčích písní 
„Dni, których jeszcze nie znamy“?
 A teď něco pro sportovce: JUBILEJNÍ 
ŠTÍT ALBRECHTIC, Karvinské noviny 

z 5. 7. 1978. Ve dnech 23. a 24. června 1978 
proběhl v Albrechticích jubilejní 5. ročník 
Štítu Albrechtic. Slavnostní zahájení se 
konalo v pátek večer v areálu na Zámostí. 
Po uvítání, zdravicích pionýrů a po slibu 
sportovců následoval kulturní program, 
ve kterém vystoupil taneční soubor míst-
ního PZKO, dechová hudba Rozmarýnka 
z Velkých Albrechtic a dechovka ZK Dolu 
9. květen ve Stonavě. Zvlášť byli uvítáni 
tři účastníci Štítu z Albrechtic nad Orlicí, 
kteří jeli 250 km na kolech. Druhý den 
v sobotu od 8 hodin se hrál na hřištích 
v Albrechticích a Stonavě fotbalový turnaj 
o putovní pohár Štítu. Vítězem turnaje se 
stalo mužstvo Sokola Albrechtice v Orlic-
kých horách, které v prodloužení zdolalo 
TJ Dakon Město Albrechtice 3:2. Domácí 
Baník v utkání o 3. a 4. místo porazil TJ 
Tofa Albrechtice v Jizerských horách 
2:1. Současně s turnajem se konalo také 
zasedání zástupců národních výborů zú-
častněných obcí, na kterém si vyměnili 
zkušenosti z vedení obce. Vyhodnocení 
a vyhlášení výsledků turnaje se konalo 
večer v ZK Dolu 9. květen ve Stonavě. 
V kulturním programu vystoupily místní 
pěvecké sbory MÁNES a PZKO, taneční 
skupina PZKO, k tanci i poslechu hrála 
Rozmarýnka z Velkých Albrechtic a míst-
ní skupina MEDIUM. Akci natáčela také 
Československá televize.
 A nakonec malá senzace – UFO NAD 
ALBRECHTICEMI, Głos ludu z 8. 7. 1975. 
Jak uvedl jeden místní občan, stal se svěd-
kem neobvyklého jevu. Večer kolem 21. 
hodiny si během sledování televize všiml, 
že se nebe za oknem rozjasnilo. Přistou-
pil k oknu a podle svých vlastních slov 
doslova zkoprněl překvapením a rychle 
přivolal manželku. Na nebi nad Paseka-
mi se ve výšce asi 200-300 metrů vznášel 
nevelký světelný bod, který zářil intenziv-
ním světlem pomerančové barvy. Po chví-
li světlo postupně sláblo, až zmizelo, aby 
se po krátké chvíli opět objevilo. Potom 
zmizelo natrvalo. Vyloučil, že by se jed-
nalo o vrtulník, protože nebylo slyšet hluk 
motoru a podle jeho názoru se nejednalo 
ani o pozemskou kosmickou loď... Svědek 
uvedl, že podobný úkaz pozoroval již před 
několika týdny, ale nikomu o tom neřekl, 
protože tehdy byl sám. Nikdo by mu ne-
věřil a bál se, že by se stal terčem posmě-
chu. Takže možná, že se opravdu jednalo 
o UFO...

Alespoň tolik z té vzácné knihy novi-
nových výstřižků, hlavně tedy pro nás 
občany, kteří nejsme „domorodci“a do Al-
brechtic jsme se přistěhovali později.

ZUZANA MACUROVÁ, 
kronikářka obce, 

 alkronika@email.cz 

»Není nic staršího než včerejší noviny«
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Události z naší mateřské školy

Každoročně se děti MŠ loučí se zimou pouštěním MORENY 
do řeky Stonávky. Děti ji vyprovodily s hlasitými zvuky řeh-
taček,lidovými písničkami a pomyslným vstupem do jarní 
brány, vytvořené z kytiček a lístků. Děti se na tuto akci velmi 
těšily a náležitě si jí užily.

Předškoláci ze všech tříd mateřské školy, se stejně jako loni 
zúčastnili v rámci předškolního vzdělávání plaveckého kur-
zu na krytém bazéně v Havířově. Během deseti lekcí se děti 
zábavnou formou seznámily se základní technikou plavání, 
odvážnější děti si vyzkoušely i potápění. Děti si každou lek-
ci užily a měly možnost se při posledním setkání předvést  
i před rodiči. 

V letošním školním roce se podařilo za pomocí rodičů opravit původní zahradní prvky. V jarních měsících došlo k výstavbě 
nových herních prvků, které obohatily naši zahradu. Děti se konečně dočkaly vysněné zahrady, kde si můžou dostatečně 
vyhrát a rozvíjet tělesnou zdatnost, obratnost apod.. Touto cestou bychom chtěli poděkovat OÚ Albrechtice, že na realizaci 
našel finanční prostředky.

V sobotu dne 25.5.2024 proběhla Na Zá-
mostí ve spolupráci se Základní školou 
Albrechtice akce nazvaná Radovánky. 
Zahájení začalo vystoupením taneční 
skupiny Zumidance a následně vystou-
pili pod vedením svých třídních učitelů 
žáci jednotlivých tříd 1. stupně. Tato část 
programu proběhla za slunného počasí 

bez jediné kapky deště. Poté děti plnily 
úkoly na jednotlivých stanovištích, kde 
se jim plně věnovali žáci z 8. a 9. třídy. 
Následovaly další zábavné atrakce, kte-
ré ale nebyly plně využity přes nepřízeň 
počasí. I tak děkujeme všem, kteří se ak-
ce zúčastnili, i když víme, že právě pro-
bíhal důležitý hokejový zápas českého 

týmu. Také chceme poděkovat učitelům 
za kvalitní a časově náročnou přípravu 
nácviku vystoupení a rodičům, kteří se 
na akci aktivně podíleli. Tyto tradiční 
Radovánky byly připraveny pod novým 
vedením a již se těšíme na další ročník.

Za RaŠ 
MICHAELA POLÁČKOVÁ

Radovánky 2024
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Vždy, když už se chýlí školní rok ke kon-
ci, nastává čas radovánek – radujeme se 
z toho, co jsme se ve škole vše naučili, co 
jsme vše zvládli, co jsme společně proži-
li, z krásného slunečného počasí a také  
z toho, co nás čeká o prázdninách.

Právě tehdy – koncem května – nastá-
vá období, kdy se na Zámostí koná akce 
Radovánky, která by měla, jak už název 
napovídá, být akcí plnou radostí.

Aby se Radovánky vydařily, stojí to 
všechny organizátory nemalé úsilí. Bez 
koho by se tato akce nemohla vůbec ko-
nat? Hlavními organizátory byl spolek 
Rodina a škola, který zajistil posezení, 
hudbu, atrakce pro děti, výborné kolá-
če, občerstvení pro všechny vystupující 
žáky, jídlo a pití pro rodiče, prarodiče  
a přátele školy.

A tak se před akcí ve škole vymýšlí 
program, choreografie, hledá se hudba,
shání se kostýmy a všichni se snaží, aby 
jejich vystoupení bylo něčím zajímavé  
a diváky zaujalo. A není to vskutku jed-
noduché. Ale snaha a vynaložené úsilí 
se vyplatí. 

I letos bylo vystoupení našich žáků  
1. stupně velmi pestré, objevili se v něm 
mravenci, turisté, tanečníci moderních 
tanců, country tanečníci, hudební uměl-
ci, nadějný fotbalista, zažili jsme i Labu-
tí jezero v neobvyklém pojetí, vystoupila  
i skupina Zumidance z Těrlicka, ve kte-
ré účinkují i naše čtyři žákyně a nako-
nec si všichni vystupující zatančili spo-
lečný Tanec princezen, do kterého děti 
zapojily i některé rodiče. Akci modero-
vali žáci 9. třídy a několik žáků 8. a 9. 
třídy pomáhalo u atrakcí. 

I když nás počastí trošku potrápilo, 
věřím, že se akce všem líbila a děkuji 
tímto všem zainteresovaným stranám 
za výbornou spolupráci na této akci. 

JIŘINA KOWALCZYKOVÁ

Opět po roce jsou tu Radovánky
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Již tradičně se naše škola připojila do 
květnové akce Český den proti rako-
vině. Žáci 9. třídy v žlutých tričkách 
prodávali kytičky měsíčku lékařského, 
symbolu této akce, letos doplněného 
tmavě růžovou stužkou. Do prodeje kvě-
tinek se zapojili: Hana Recmanová, Adé-
la Štajnerová, Amálie Madejová, Anna 
Staňková, Natálie Hanzliková, Veronika 
Havlová, Tomáš Kania, Matyáš Blonski, 
Štěpán Janík a Jan Lačík, kteří se také 
věnovali rozdávání letáčků o prevenci 
rakoviny. Hlavním tématem této sbírky 
byla letos prevence rakoviny prsu.

Žákům se podařilo prodat všech 450 
kytiček a celkově vybrat úctyhodnou 
částku 10.100,- Kč! Celá tato suma bude 
věnována na podporu prevence, léčby  
a výzkumu rakoviny.

Velké poděkování patří i všem dár-
cům, včetně žáků a rodičů naší základ-
ní a mateřské školy, kteří letos přispěli  
a podpořili dobrou věc.

MIRIAM CHARVÁTOVÁ

Květinová sbírka LIGA PROTI RAKOVINĚ

Paní spisovatelka Vladimíra Staňková 
(1987) je havířovská rodačka, která cho-
dila také do naší albrechtické základní 
školy a učila ji p. učitelka Jana Střelco-
vá. I když teď žije v Praze, má v Albrech-
ticích rodinu a stále se zde ráda vrací. 
Vystudovala český jazyk a literaturu a 

 češtinu v komunikaci neslyšících  
a kurz tvůrčího psaní na FF UK, absolvo-
vala program Kreativní pedagogika na 
DAMU a od r. 2017 pracuje v nakladatel-
ství. Zaměřuje se především na původní 
české rukopisy a dětskou literaturu.

Přitom sama ve spolupráci se svou 

kamarádkou výtvarnicí píše knihy pro 
předškoláky a začínající čtenáře. Na 
svém kontě jich má už sedm, z polštiny 
také přeložila dvě dětské knihy autorky 
Agnieszky Stelmaszyk. 

Nabídku mladé spisovatelky Vlaďky 
na uspořádání besedy pro žáky jsme 
nemohli v žádném případě odmítnout. 
Domluvili jsme se na pátek 17. května.

 A tak měli žáci I.A a III.A možnost si 
popovídat s opravdovou paní spisova-
telkou, která píše knihy právě pro jejich 
věkovou kategorii, mohli se společně 
projít některými jejími knihami, sezná-
mit se s knižními hrdiny, prozkoumat 
obrázky a zjistit, že v v každé knize je 
na konci čekají zábavné úkoly, křížovky  
a jiné úkoly na čtení s porozuměním.

Prvňáčci se při besedě začetli do prv-
ního dílu série o uklízecím skřítkovi Vy-
metkoutovi, v něm se kamarádi vydávají 
na šipkovanou do ZOO vyřešit spoustu 
zvířecích hádanek. 

Každý žáček prvňáček ještě navíc 
dostal na podporu čtenářství druhý díl 
knihy, se kterou na besedě pracovali, 
Vymetkout a záhada prázdného pokoje 
a každý měl v úvodu i milé věnování. 

Věřím, že tyto besedy prohloubily 
vztah dětí ke knihám a podpořily jejich 
čtenářskou gramotnost.

JIŘINA KOWALCZYKOVÁ

Beseda se spisovatelkou
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Ve čtvrtek 2. května se konal na hřišti 
SK Stonava již 45. ročník Běhu přátel-
ství, kterého se jako každoročně zú-
častnili i žáci naší školy. Tentokrát na 
závody odjelo 40 žáků z 1. stupně a 18 
žáků z 2. stupně za pedagogického do-
provodu I. Demelové, J. Kowalczykové, 
I. Dudík Lazarovské a S. Lalíkové.

Počasí nám velmi přálo a nejen to. Jeli-
kož máme sportovně nadané děti, obsa-
dili jsme v konkurenci český i polských 
škol ze Stonavy, Horní Suché a Těrlicka 
krásná medailová místa. Jak to tedy do-
padlo? Velké gratulace patří těmto žá-
kům. Katerogie:

I. TŘÍDY:
1. místo – Amálie Žaneta Žigová

II. TŘÍDY:
1. místo – Adrian Žiga
3. místo – Ráchel Slámová 

III. TŘÍDY:
2. místo – Ema Gerlichová
1. místo - Filip Holajn
3. místo – Tomáš Jonszta

IV. TŘÍDY:
1. místo – Patrik Žiga
2. místo – Štěpán Warta

V. TŘÍDY:
3. místo – Tereza Konderlová 
1. místo – Jakub Kubl
3. místo - David Kania

VIII.-IX.TŘÍDY:
2. místo – Martin Kunčický
Všichni ostatní, kteří tentokrát na stup-
ně vítězů nedosáhli, si zaslouží také 
velkou pochvalu a poděkování za vzor-

nou reprezentaci školy na veřejnosti  
a zároveň všem přejeme hodně dalších 
sportovních úspěchů. Těšíme se opět  
za rok.

JIŘINA KOWALCZYKOVÁ

Běh přátelství Stonava

 ALBRECHT      CKÉ
LIS T Y  naše školy 9



Dne 10. května 2024 třídy 2.   A  
a 4. A využily nabídky VOŠZ Ostra-

va zúčastnit se 9. ročníku „Dne zdraví“. 
Každý třídní kolektiv absolvoval 8 pro-
gramů. Celá tamní škola se v tento den 
proměnila v improvizovanou nemocni-
ci, proto všichni vyučující a studenti byli 
v nemocničních uniformách.

Žáci si vyzkoušeli na maketách lidské-
ho těla, zda umí správně umístit základ-
ní orgány, pracovali v improvizované 
laboratoři, lékárně či zubní ordinaci, na 
operačním sále, na traumatologii, po-
dívali se, jaké vybavení má sanitka, vy-
zkoušeli, jak se pracuje s nosítky nebo 
také jaké to je, když je člověk na vozíčku  

a také relaxovali v relaxačním sále. Urči-
tě jedno z nejzajímavějších stanovišť by-
la jídelna, kde bylo pro děti připraveno 
občerstvení formou zdravých chuťovek, 
zeleninových rolád, ovocných koláčů  
a nápojů. Děti se rovněž nemohly odtrh-
nout od stanoviště, které bylo zaměřeno 
na canisterapii. 

Navíc z každého stanoviště si všichni 
odnášeli malé upomínky. Na úplný zá-
věr si každý vylosoval na památku hez-
kého plyšáka. 

Co dodat? Jen to, že z této akce všich-
ni odjížděli domů plni dojmů, nadšení 
a zážitků. 

INGRID DEMELOVÁ

Den zdraví

Dne 24. 4. se konal Den Země, při kte-
rém žáci uklízeli školní pozemek. 

V rámci tohoto dne se konaly i Ekologic-
ké hry. Žáci z každé třídy byli rozděleni 
do dvou skupin. Jejich úkolem bylo řešit 
otázky zaměřené na ekologii a ochranu 
přírody. Nakonec společně vybarvili ko-
operativní obraz s tímto tématem.

Nejlepšími řešiteli se stali žáci 9. třídy. 
První místo získala 9. A sk. 2 ve slože-
ní Struhárová,Recmanová, Štajnerová 
Adéla, Staňková, Madejová, Tobolová, 
Lačík, Seman, Szeliga. Druhé místo spo-
lečně obsadila 9. A sk. 1 s žáky Hanz-
liková, Havlová, Guštanová, Hawlasek, 
Kunčický, Kania, Janík, Folwarczny, 
Blonski a 8. A sk. 1 ve složení Bracha-
czek, Bužková, Ceniga, Daňhel, Dršťá-
ková, Galuszková, Gerlichová, Hrbáč, 
Kolatek, Križan, Kurečková, Lipowská 
a Miczková.

Mladým ekologům děkujeme a gratu-
lujeme!

 BARBORA KAJFOŠOVÁ

Den Země
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Přestože zima letos nebyla nijak zvlášť krutá, s jarem se za-
se vrátila a my jsme čekali, jak se počasí 30. dubna předvede.  
A vyšlo to! Na Čarodějnice bylo letos zase krásně. Na Zámostí 

se už od půl třetí začali scházet nedočkaví návštěvníci. Od 16 
hodin začal program, o který se starali hlavně Klauni na volné 
noze. Přivezli s sebou spoustu her, zábavy a hlavně bubliny. 
Děti se vyřádily na skákacích hradech. Malí i velcí si moh-
li nechat pomalovat obličej pavouky a pavučinami, netopýry  
a dalšími strašidelnými motivy. Jídla i pití bylo dost. Tradičně 
jsme kolem 19. hodiny zapálili vatru a díky příjemnému poča-
sí se tančilo až do pozdního večera. Tak zase příště.

Za SPA HELENA MARKOVÁ

Loučení se zimou

Spolek přátel Albrechtic se již několik 
let věnuje aktivitám směřujícím ke zdra-
vému životnímu stylu a podpoře zdraví. 
Pořádáme zdravotní cvičení, lekce jógy, 
ale také jsme realizovali cyklus předná-
šek na zdravotní témata. V souvislosti se 
Dnem seniorů, který připadá na 1. října, 
a díky dotaci Moravskoslezského kraje 
jsme se rozhodli uspořádat Den zdraví. 
Na co se budete moct těšit? Počítáme  
s přednáškami, ukázkami cvičení a stán-
kem s lékařskou diagnostikou. Zdravot-
ní přednášky a diagnostiku povedou 
zkušení zdravotníci a fyzioterapeuté,u-
čitelé jógy a lektoři workshopů tvoření, 
které znáte i z dalších našich akcí. Přes-
ný termín a program oznámíme na na-
šich stránkách a vývěskách. Pokud máte  
k akci nějaké dotazy nebo náměty, mů-
žete napsat mail na spa2015@post.cz.
 Za SPA HELENA MARKOVÁ

Den zdraví v Albrechticích
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 Jak bardzo fascynujące są pszczoły 
przyszedł naszym dzieciom opowie-
dzieć RNDr. Česlav Valošek. Mogliśmy 
nawet przymierzyć ubranie ochronne 
pszczelarza oraz pooglądać różne na-
rzędzia do pracy wokół pszczół. Dzięku-
jemy panu Valoškowi za ciekawe opo-
wiadanie.

 Do nowości w ramach całorocznych 
projektów należy projekt Uśmiech 
Dziecka, składający się z 6 spotkań  
z higienistką stomatologiczną, która 
uczy dzieci poprawnego dbania o zęby. 
Dziękujemy naszej Macierzy Szkolnej 
za finansowe wsparcie tego projektu.
 Warsztaty etyczne są już tradycją  
w naszej szkole. Pomagają nam zrozu-
mieć siebie i świat wokół nas. Tematy 
takie jak szykana, zagrożenia z interne-
tu czy jak nauczyć się gospodarować z 
budżetem domowym, to tylko część z 
ciekawych zajęć, które dla nas profesjo-
nalnie przygotowuje organizacja HOPE 
4KIDS – Etické dílny.

 Hasík, to projekt ze strażakami  
w ramach bardzo ważnej prewencji 
przeciwpożarowej. Interesujemy się 
również ochroną naszej Ziemi i robie-
niem porządków w naszej najbliższej 
okolicy. To już długoletnia tradycja.  
W tym roku odbyła się jeszcze interesu-
jąca pogadanka o poprawnej segregacji 
śmieci, którą przedstawiła Táňa Židko-
vá, pracująca w naszej gminie  w dziale 
ochrony środowiska. Swoim wykładem 
poszerzyła naszą wiedzę.
 W dniach 9. – 10. 4. 2024 odbyły się 
w naszej szkole zapisy do klasy pierw-
szej. Na rok 2024/2025 została zapisana 
siódemka dzieci. W roku 2024/25 do 
szkoły uczęszczać będzie 33 uczniów  
w tym dwaj mają nauczanie domowe.
 W tym roku ponownie kontynuuje-
my kurs pływania w Sibicy, również 

wyjeżdżamy do Teatru Lalek Bajka na 
przedstawienia dla dzieci.
 Do Zielonej Szkoły, na łono beskidz-
kiej przyrody, wyjechały dzieci z klasy 
1., 2., 3. i przedszkola razem z kolegami 
z Orłowej. Malownicza okolica Wisły, 
pyszne jedzenie, mili i serdeczni gospo-
darze ośrodka U Fojta, i bardzo ciekawy 
program z pewnością pomógł poszerzyć 
wiedzę i podreperować zdrowie dzieci. 
Dziękujemy Funduszowi Rozwoju Zaol-
zia za wsparcie finansowe tego projektu.
 Uczniowie 4. i 5. razem z kolegami 
z Cierlicka wyjechali do Szkoły Podsta-
wowej im. Jana Pawła II w Kluczach.  

Nauka od kwietnia do maja
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 nie tylko w szkolnej ławce 

W ramach projektu Wspólna ławka nasi 
uczniowie przez pięć dni (od 20. 5. do 
24. 5.) uczyli się razem ze swymi polski-
mi kolegami, a po południu wyruszali-
śmy na wspólne poznawanie pięknej 
okolicy. Zwiedziliśmy Różę Wiatrów na 
Pustyni Błędowskiej, podziemia Olku-
sza oraz zamek w Ogrodzieńcu. Zawsze 
były dla nas przygotowane ciekawe lek-
cje, zajęcia i spotkania z interesującymi 
ludźmi. Zostały zawarte nowe przyjaź-
nie. Serdecznie dziękujemy mgr Barba-
rze Kubiczek, koordynatorce projektu, 

za świetną organizację i opiekę nad na-
mi. Było naprawdę wspaniale!
 Bieg Przyjaźni w Stonawie był suk-
cesem dla naszych zawodniczek Róży 
Gradek i Izy Jonszta. Dziewczyny zdo-
były srebrny i brązowy medal. Również 
na zawodach pływackich poskich szkół 
w Bystrzycy nasz uczeń Jakub Konesz 
zdobył trzecie miejsce. Na Igrzyskach 
Lekkoatletycznych Polskich Szkół na 
Zaolziu nie zdobyliśmy medali, ale nie 
zajęliśmy ostatniego miejsca. Brawo 
sportowcy! JK
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Ještě nejsou ani prázdniny a my už stra-
šíme Vánocemi. Ale kdo je připraven, 
není překvapen, tak v duchu této zkuše-
nosti už v předstihu avizujeme vánoční 
Šikovné ručičky. Tradiční akce, kterou 
Spolek přátel Albrechtic pořádá už od 
roku 2015, se bude konat 23.11.2024 od 
10 do 15 hodin v Dělnickém domě. Bu-
dete si moct nakoupit ručně vyráběné 
dekorace a dárky, ale také si některé z 
nich sami vyrobit, protože už tradičně 

budou i workshopy, kde vás povedou 
zkušené tvořitelky. 

Jako každý rok proběhne také tombo-
la, jejíž výtěžek bude věnován na dob-
ročinný účel. Pro letošní rok jsme se 
rozhodli podpořit nemocného asistenč-
ního pejska Kulíška, který onemocněl 
anaplazmózou u Těrlické přehrady.

Pokud byste měli zájem se v pozici 
vystavujících účastnit, můžete nás kon-
taktovat mailem na spa2015@post.cz. 
Všechny další podrobnosti o akci najde-
te také v Události na naší facebookové 
stránce, případně na vývěskách.

Za Spolek přátel Albrechtic 
HELENA MARKOVÁ

Vánoční Šikovné ručičkyKaplička 
na Pacalůvce

V části Pacalůvka žije více než 500 
obyvatel Albrechtic a všichni, kdo 

tudy třeba jen projíždí, registrují hus-
tou zástavbu, rušnou hlavní silnici, ale 
mnozí také kapličku, která stojí u křižo-
vatky 4 katastrů: Albrechtice, Těrlicko, 
Havířov a Horní Suchá. Kaplička, jejíž 
fasádu zdobí letopočet 1844, byla toho 
roku vybudována a díky záznamům  
v archívu zřejmě víme proč. Při polních 
pracích byl na plochách přilehlého hos-
podářství nalezen soudek s pokladem.  
V precizně zhotoveném soudečku s dvíř-
ky se nacházely zlaté mince. Z vděčnos-
ti pak nechal hospodář, František Šeli-
ga, vystavět kapličku. „V kapličce je Pán 
Ježíš v žaláři“, stojí dále v záznamech. 
„V průběhu budování těrlické přehrady 
byla neznámými brigádníky kaple vy-
drancována a sochy rozházeny. Péčí ro-
diny Siwkové a Kaniové byla kaple opět 
opravena a nalezené sochy vráceny na 
původní místo“. 

Dnes už je kaplička opět ve špatném 
stavu. Občas se tam staví nenechavci 
uloupnout kus krytiny. Uvnitř nezůstalo 
nic. A tak se náš spolek rozhodl kaplič-
ku znovu opravit. Věříme, že se nám to 
díky pomoci pana Valenty z firmy W8
podaří a na podzim už kaplička bude 
zase ozdobou Pacalůvky. 

Za pomoc při hledání materiálů  
o kapličce díky Lence Stolaříkové  
z okresního archívu.

Za Spolek přátel Albrechtic 
HELENA MARKOVÁ

Všichni se vždy po dlouhé zimě těšíme 
na svátky jara – Velikonoce. V přírodě 
se vše začíná probouzet, tráva se zelená, 
rodí se mláďátka, začínají kvést první 
jarní květiny a i ve škole se na veliko-
noční svátky pilně připravujeme.

Letos jsme využili i nabídky Spolku 
přátel Albrechtic na Velikonoční tvo-
ření. Akce se konala ve dnech 18. a 19. 
března. Do školy zavítala paní Anička 
Kováčová, která žáky 2. a 4. třídy nau-
čila zdobit vajíčka voskovou technikou. 
A zdobit vajíčka horkým barevným vos-
kem není vskutku jednoduché. Práce 
vyžadovala velkou trpělivost paní lek-
torky i našich žáků. Ale vynaložené úsilí 
se opravdu vyplatilo. 

Děti si domů odnášely kraslice, které 
byly zdobené různými ornamenty, kte-
ré vytvářely řetízky, květinky, slzičky  
a mnoho dalších. Dařilo se dívkám, ale 
i chlapcům. 

Touto cestou ještě jednou děkujeme 
Spolku přátel Albrechtic a především pa-

ní Aničce Kováčové za trpělivý a laskavý 
přístup při této rukodělné činnosti.

JIŘINA KOWALCZYKOVÁ

Velikonoční tvoření
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...v Mostech u Jablunkova potok „Klo-
koč“. Doloženo je, že již od roku 1764 je 
v jazykových mutacích odpovídajících 
příslušné době takto nazýván i v histo-
rických mapách až do dneška. V r. 1982 
byl nesmyslně a bezdůvodně přejmeno-
ván na „Jarošův potok“. I když v obci ni-
kdy nežila a ani nežije žádná osobnost 
tohoto jména. U tohoto potoka jsem 
se narodil, tak jej starousedlíci stále 
nazýváme a změna jeho názvu nejen 
mně znepokojuje. A proto jsem pátral  
v Mostech u J.: na Katastrálních úřadech  
v Třinci, Frýdku-Místku, Opavě, Povodí 
Odry, Muzeu Těšínska, Českém úřadu 
zeměměřickém a katastrálním (ČÚZK) 
a jeho Názvoslovné komisi kdo, kdy  
a proč bezdůvodně změnil název toho-
to potoka. Všude jsem se setkal s velkou 
ochotou a pochopením. V Povodí Odry 
a Muzeu Těšínska i s rozhořčením nad 
těmito bezdůvodnými změnami histo-
rických názvů na Těšínsku. Paní Irena 
Švehlová prom. fil., vedoucí Názvoslov-
né komise ČÚZK mi sdělila, že místní 
instituce (OÚ, MÚ, KNV) mohou kdy-
koliv požádat o nápravu. Obrátil jsem 
se proto na OÚ v Mostech u J. Dostal 
jsem od vedení obce příslib, že budou 
usilovat o návrat k původnímu historic-
kému názvu potoka „Klokoč“. Jsem jim 
za to vděčný a děkuji jim za to i jmé-
nem rodáků od tohoto potoka.

Žiji celý život zde na Těšínsku. Sa-
mozřejmě mně znepokojuje proč naše 
řeka „Olza“, která protéká jen Těšín-
ským Slezskem, byla v 60. létech mi-
nulého století přejmenována na „Olši“. 
Z historických podkladů (již v r. 1290) 
je zřejmé, že název „Olza“ je regionál-
ní, slezský, zde na Těšínském Slezsku, 

původním – autochtonním slezským 
obyvatelstvem takto již stovky let do 
dnes užívaný a jedině správný a nikdy 
neměl být zpochybňován a měněn. Ná-
zev „Olše“ byl sporadicky používán až 
od r. 1918. Definitivně až od 1.10.1961-
na základě rozhodnutí i v součinnosti 
s OV KSČ, údajně i na základě sovět-
ských vojenských map, v souvislosti  
s pojmenováním železniční stanice 
„Bystřice nad Olší“. V ČR tak oficiálně
došlo k definitivnímu počeštění původ-
ního názvu řeky „Olzy“. Bylo to v době 
komunistického režimu záměrně, k po-
tlačení slezského historického názvu? 
Stejně jak v případě potoka „Klokoč“? 
Do té doby se v mapách název „Olše“ 
vyskytoval jen vyjímečně. Vždy to byla 
„Olza“ v různých jazykových mutacích 
odpovídajících příslušné době. Název 
„Olše“se mezi lidmi neujal a drtivá 
většina obyvatel v jejím povodí řeku 
stále nazývá našim slezským názvem 
„Olza“. Ve Slezsku v Polsku se řeka na 
počátku a konci jejího toku také nazý-
vá historickým názvem „Olza“, takže je 
úplně paradoxní, proč v našem českém 
Slezsku se nazývá „Olše“, když to vždy 
byla „Olza“. Nikdy to nebylo řádně zdů-
vodněno a neobstojí ani argument, že 
podél jejího toku je mnoho olší. Změna 
názvu řeky z Olzy na Olši se setkala s 
aktivním odporem, bohužel v tehdejší 
diktatuře komunistického režimu ne-
měl šanci na úspěch. Přesto i nadále i 
v současné době se proti názvu „Olše“ 
stále objevuji výhrady, např.: – v knize 
„Těšínsko v proměnách staletí“ vydané 
v r. 2010 Muzeem Těšínska na str. 54 
je uvedeno, že „Zcela neoprávněně se 
začalo postupně od r. 1945 v českém 

„úředním“ jazyce zavádět označení 
„Olše“, i když z topografického, his-
torického ani lingvistického hlediska 
nemělo a nemá žádné opodstatnění, 
neboť již od středověku nacházíme  
v latinsky, německy, česky a posléze  
i polsky psaných archivních materiá-
lech téměř vždy termín „Olza“, - v kni-
ze současného českého historika Petra 
Juřáka „Beskydy ve stínu Lysé hory“ vy-
dané v r. 2017 nakladatelstvím REGIA 
Praha, je pro tuto řeku zcela oficiálně
používán jen název „Olza“ (17x). Název 
„Olše“, (3x) jen pro vyjádření nesou-
hlasu s ním, dokonce i v té Bystřici se 
její obyvatelé rádi zbavili v názvu obce 
nechtěného přívlastku „...nad Olší“. 
Dokonce i ing. Lubomír Matěj, předse-
da oblastní rady české Matice slezské 
na Těšínsku, mi v osobním rozhovoru 
sdělil, že mu také vadí současný název 
řeky, a i v současných česky psaných 
publikacích a článcích, týkajících se 
našeho regionu je zcela běžně užíván 
historický název „Olza“.

Dle mého názoru a diskuzí se spo-
luobčany je název řeky „Olše“ vyjád-
řením pohrdání a neúcty vůči potom-
kům původních obyvatel v povodí Olzy  
xa k historii a současnosti našeho regio-
nu. Prosím proto a vyzývám regionální 
periodika v povodí Olzy k otištění toho-
to mého článku k seznámení veřejnosti 
s jeho obsahem. Rovněž prosím všechny 
kompetentní instituce k aktivitě pro na-
vracení původního a správného názvu 
řeky – symbolu Těšínského Slezska, na 
historický název „Olza“, případně i na 
základě referenda v jejím povodí.

GAVLAS LADISLAV,
ladislavgavlas@volny.cz

Dejme věci do pořádku
Jsem rodák z Mostů u Jablunkova. Je mi 86 let. Citlivě vnímám historický vývoj na Zaolží. Je s ním spojen i nešvar přejme-

novávání starých historických názvů. Je to projev neúcty k historii i současnosti. Např. v Oldřichovicích potok „Mušalec“ na 

„Tisovský“, v Konské les „Zobřegi“ na „Velké doly“, v Bukovci potok „ Olecka“ na „Oleška“ a další...

Letošní účast dobrovolníků byla o po-
znání větší než loni. Tomu odpovídalo 
také výrazně větší množství nasbírané-
ho odpadu. Liščata letos vytahala z lesa 
neuvěřitelných 40 ks pneumatik, ale i 
spoustu kabelů. Kolem sídliště byly vy-
sbírány láhve, plechovky, pneumatiky 
a další odpad. Na rozvodně všechno 
možné i sáňky. Zámostí a kolem potoka 
7 pytlů a motor, plechovky, láhve. Poda-
řilo se nám také uklidit kolem ZŠ a dále 

okolí vlakového nádraží a od nádraží 
směrem do centra obce.

Letos jsme všechen odpad odvezli do 
Sběrného dvora. 

Na závěr, děkujeme všem, kteří přišli 
a pomohli tak alespoň trochu zkulturnit 
náš životní prostor, děkujeme panu Krá-
li a jeho Liščatům, děkujeme rodičům, 
kteří přivedli své děti. Děkujeme moc 
všem!

 Za AB z.s. Galina Struhárová

Ukliďme Česko – Ukliďme Albrechtice
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Ostrava, 10. 5. 2024 – Vodu do 435 ba-
zénů loni navezly cisterny společnosti 
SmVaK Ostrava. Zájem obyvatel regionu 
o tuto službu meziročně výrazně vzrostl, 
téměř se zdvojnásobil. Důvodem je sku-
tečnost, že vodárenská společnost nabízí 
osvědčenou a efektivní cestu, jak napus-
tit zahradní bazén a vyhnout se soused-
ským sporům nebo problémům ve vodo-
vodní síti. To vše za férovou cenu.

Zahradní bazén je možné napouštět 
zdlouhavě z veřejné vodovodní sítě s 
rizikem řady nepříjemností, nebo zvolit 
pohodlnější a výhodnější cestu v podobě 
dovozu vody do bazénu cisternou. Tato 
varianta je výrazně rychlejší a nedotkne 
se negativně okolních odběratelů. 

Zájem o službu meziročně výrazně 
roste s tím, jak se rozšiřuje výstavba ro-
dinných domů v moravskoslezském re-
gionu. Ten byl v minulosti v některých 
jeho částech (Karvinsko, Havířovsko) 
typický vysokým podílem obyvatel ži-
jících v bytech na sídlištích. Tito lidé v 
současnosti často hledají klidnější byd-
lení s odpovídajícím zázemím a vyba-
vením mimo větší města blíže přírodě 
v blízkosti hor nebo přehrad. Socio-eko-
nomická situace a konkurence na trhu s 
vybavením pro trávení volného času na-
víc vedou k tomu, že řada lidí si bazény 
pořizuje na zahrady, chaty a chalupy.

Češi tím potvrzují pozici velmoci  
v počtu zahradních bazénů na počet 
obyvatel.

Nejvíce bazénů si lidé loni nechali na-
vézt cisternou vodárenské společnosti 
na Frýdecko-Místecku (144) a Karvin-
sku (135). Nejméně jich bylo stejně ja-
ko v uplynulých letech na Novojičínsku 
(77) a Opavsku (79). 

Vodárenská společnost zjednodušila 
a zpřehlednila cenovou politiku služby 
– kromě bezplatné zákaznické linky je 
možné využít jednoduchý formulář na 
www.smvak.cz v sekci Nabídka služeb. 
Cena služby je dána objemem bazénu 
a vzdáleností, na kterou se musí trans-
portovat. Například při objemu bazénu 
sedm metrů krychlových a vzdálenosti 
do 10 kilometrů od provozního středis-
ka je stanovena paušální cena 1 621 ko-
run bez DPH.

Jak správně postupovat při napouště-
ní zahradních bazénů z vodovodní sítě? 
Které zásady dodržovat, aby se lidé vy-
hnuli zklamání v podobě zakalené vody 
nebo předešli problémům ve vodovod-

ní síti, čímž mohou rozzlobit obyvatele 
celé lokality, kde bydlí? Je efektivní na-
pouštět bazén ze sítě, nebo je lepší svěřit 
celý proces do rukou profesionálů?

„Problémy se mohou vyskytnout v 
momentě, kdy se rozhodne větší počet 
lidí v lokalitě napouštět prostřednictvím 
přípojky bazén ve stejný čas, a navíc ho 
chtějí mít napuštěný co nejrychleji. Při 
náhlém zvýšení odběru může dojít ke 
změnám hydraulických poměrů vyvo-
laným vysokou rychlostí proudění vody  
v potrubí. To má za následek uvolňová-
ní usazenin a zákal vody, který se může 
projevit v poměrně širokém okolí. Ná-
razové odběry mohou také způsobit po-
kles tlaku vody. To se negativně projeví 
u ostatních odběratelů, kteří můžou být 
omezeni v odběru,“ říká ředitel vodovo-
dů společnosti SmVaK Ostrava Milan 
Koníř.

Nepříjemným situacím lze předejít 
dodržováním několika základních pra-
videl. Bazén je vhodné napouštět po-
zvolna, klidně několik dnů a ideálně mi-
mo odběrové špičky. Nejlépe přes noc 
ve všední den.

„Jednoznačně doporučuji pohodlnější 
a efektivnější řešení. Když si lidé necha-
jí dovézt vodu do bazénu cisternou, vy-
hnou se nepříjemnostem, které mohou 
potenciálně nastat. Budou mít navíc jis-
totu, že nebudou omezovat své sousedy 
a předejdou případným sporům. V loň-
ském roce jsme ke spokojenosti našich 
odběratelů napustili 435 bazénů, zájem 
každoročně roste a v případě pěkného 
počasí očekávám, že letos bude atako-
vat hranici pěti set návozů,“ vysvětluje 
Koníř. 

Zájemci o dovoz vody k naplnění 
svého bazénu a autocisterny se mohou 
obrátit na zákaznickou linku SmVaK 

Ostrava 800 292 400, kde jim budou po-
skytnuty detailní informace o možnosti 
dodávky a ceně dle parametrů bazénu. 
Linka je bezplatná a je v provozu v pra-
covní dny od půl osmé ráno do pěti ho-
din odpoledne.

Opatrnost je na místě také v případě, 
že si lidé napouštějí bazén ze své studny. 
Je žádoucí si nejdříve nechat ve specia-
lizované laboratoři prověřit, zda je voda 
ke koupání vhodná. Obrátit se je možné 
například na laboratoře společnosti Vo-
doTech (www.vodotech.cz). 

„Kromě základních chemických uka-
zatelů, jako jsou hodnota pH nebo tvr-
dost vody doporučujeme sledovat také 
bakteriální znečištění, které by mohlo 
být příčinou nepříjemných kožních či 
zažívacích problémů. V případě vyšší 
tvrdosti vody dochází k reakci s pro-
středky k dezinfekci vody a mohou se 
vysrážet některé kovy. To má za ná-
sledek nejen tvorbu vodního kamene 
a povlaků na stěnách bazénů, ale také 
nevzhlednou barvu vody,“ říká vedoucí 
laboratoří VodoTech Pavla Veselá.

Společnost zároveň připravila pře-
hledné instrukce, jak správně vzorky  
z bazénu odebírat, jaké náčiní pro odběr 
používat nebo jak ho dopravit do labora-
toře, aby nedošlo ke kontaminaci a pře-
dešlo se riziku znehodnocení následné 
analýzy. „Vzorkovnice pro odběr vzorku 
vody poskytuje výhradně laboratoř. Ne-
správně připravená vzorkovnice může 
vzorek kontaminovat a znehodnotit vý-
sledky analýzy. Před odběrem je nutné 
si umýt ruce. Vzorek se odebírá z hloub-
ky přibližně 15 centimetrů pod hladinou  
a alespoň 30 centimetrů od okraje bazé-
nu. Odebírá se těsně před transportem 
do laboratoře. Pokud ho nelze dopravit 
do laboratoře bezprostředně po odběru, 
musí být skladován v temnu a chladu při 
teplotě 1-5 °C. Analýzy v laboratoři musí 
být započaty nejpozději do 24 hodin po 
odběru,“ vysvětluje vedoucí provozních 
laboratoří VodoTech Lucie Chlebková.

KONTAKT:
MAREK SÍBRT, 

manažer vnějších vztahů
mluvčí Severomoravské vodovody 

a kanalizace Ostrava a.s.
28. října 1235/169, Mariánské Hory, 

709 00 Ostrava, tel. 725 500 509
e-mail marek.sibrt@smvak.cz

www.smvak.cz

Zájem o dovoz VODY 
do bazénu cisternou výrazně roste!
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Řidiči by měli mít na paměti, že na že-
lezničních přejezdech je potřeba dbát 
zvýšené opatrnosti. Střet vozidla s vla-
kovou soupravou bohužel často mívá 
tragické následky, a proto by se řidiči 
měli vždy přesvědčit, že mohou přes že-
lezniční přejezd bezpečně přejet. Zvýše-
ná opatrnost také souvisí s rychlostí jíz-
dy, kterou by měl řidič upravit již před 
železničním přejezdem. Podle zákona 
o silničním provozu smí jet řidič ve 
vzdálenosti 50 m před železničním pře-
jezdem a při jeho přejíždění rychlostí 
nejvýše 30 km/hod. Svítí-li přerušované 
bílé světlo signálu přejezdového zabez-
pečovacího zařízení, smí řidič jet 50 m 
před železničním přejezdem a při jeho 
přejíždění rychlostí nejvýše 50 km/hod. 
Při přejíždění přejezdu navíc nesmí zby-
tečně prodlužovat dobu jeho přejíždění. 
Před železničním přejezdem, u kterého 
je umístěna dopravní značka „Stůj, dej 
přednost v jízdě!“, musí řidič vždy zasta-
vit na takovém místě, odkud má náleži-
tý rozhled na trať. 

Kdy řidič nesmí vjíždět na železniční 
přejezd?
  je-li dávána výstraha dvěma červe-

nými střídavě přerušovanými světly 
signálu přejezdového zabezpečova-
cího zařízení

  je-li dávána výstraha přerušovaným 
zvukem houkačky nebo zvonku pře-
jezdového zabezpečovacího zařízení

  sklápějí-li se, jsou-li sklopeny nebo 
zdvihají-li se závory

  je-li již vidět nebo slyšet přijíždějící 
vlak nebo jiné drážní vozidlo nebo 
je-li slyšet jeho houkání nebo píská-
ní; toto neplatí, svítí-li přerušované 
bílé světlo signálu přejezdového za-
bezpečovacího zařízení

  dává-li znamení k zastavení vozidla 
zaměstnanec dráhy kroužením čer-
veným nebo žlutým praporkem a za 
snížené viditelnosti kroužením čer-
veným světlem

  nedovoluje-li situace za železničním 
přejezdem jeho bezpečné přejetí  
a pokračování v jízdě

V prvních třech výše uvedených bo-
dech existuje výjimka, kdy řidič na že-
lezniční přejezd vjíždět smí a to v pří-
padě, že před tímto přejezdem dostal k 
jízdě ústní souhlas od pověřeného za-
městnance provozovatele dráhy. Tento 
zaměstnanec je povinen se na požádání 
řidiče prokázat platným pověřením pro-
vozovatele dráhy. 

Dojde-li k zastavení vozidla na že-
lezničním přejezdu, je potřeba rychle 
zareagovat a odstranit vozidlo mimo 
železniční trať. Nemůže-li tak řidič uči-
nit, například z důvodu technické zá-
vady, musí neprodleně udělat vše pro 
to, aby řidiči kolejových vozidel byli 
před nebezpečím včas varováni! Pokud 
například dojde k uvíznutí vozidla na 
železničním přejezdu z důvodu nere-
spektování světelného zařízení mezi 
sklopenými závorami, musí řidič konat 
velmi rychle. Po sklopení závor má to-
tiž řidič jen krátký čas na to, aby situa-
ci vyřešil a s vozidlem ze železničního 
přejezdu bezpečně odjel. Jednou z mož-
ných variant je nadzvednout závory, ale 
to pouze v případě, že s řidičem se ve 
vozidle nachází spolujezdec, který závo-
ru pro průjezd vozidla nadzvedne. Další 

variantou je podjetí pod závorou. Pokud 
řidič osobního vozidla pod závoru naje-
de, závora se o auto sama nadzdvihne. 
Poslední variantou je závoru prolomit 
a to v případě, že je vozidlo vyšší a zá-
voru nenadzdvihne. Závory jsou k tako-
vým situacím přizpůsobené a rozhod-
ně vozidlo nepoškodí do takové míry, 
jako kdyby do něj narazil vlak. Navíc  
v těchto případech jdou škody na vozi-
dle stranou. Nejdůležitější je ochrana 
života a zdraví jak posádky vozidla tak 
všech cestujících a strojvedoucího ve 
vlakové soupravě.

Zákon o silničním provozu dále stano-
vuje i další pravidla, která by měli řidiči 
v souvislosti s železničním přejezdem 
dodržovat. Na železničním přejezdu  
a v jeho těsné blízkosti nesmí řidiči 
předjíždět další vozidla, couvat a otáčet 
se. Také nesmí na železničním přejez-
du s vozidlem zastavit a stát, a to ani ve 
vzdálenosti 15 metrů před ním a za ním. 
Zákon také v místech železničního pře-
jezdu pamatuje na podmínky užití dál-
kových světel, které řidič nesmí použít 
v případě, že by tím mohl oslnit strojve-
doucího vlaku či řidiče protijedoucího 
vozidla. Při zastavení vozidla před že-
lezničním přejezdem nesmí řidič užít 
ani potkávací světla, pokud by jimi mo-
hl oslnit řidiče vozidla v protisměru.

Zvýšená opatrnost před železničním 
přejezdem neplatí pouze pro řidiče, ale 
také pro chodce. Ti by se měli vždy pře-
svědčit, zda mohou železniční přejezd 
bezpečně přejít. Při přecházení by ni-
kdy neměli mít v uších sluchátka a také 
nerozptylovat svou pozornost mobilním 
telefonem. Chodci by nikdy neměli pře-
cházet kolejiště v místech, kde přechá-
zení není povoleno! V opačném případě 
velmi riskují. Kvůli snaze ušetřit pár mi-
nut a zkrátit si cestu přes koleje mohou 
zaplatit svým životem. Je důležité, aby 
tato pravidla znaly i děti, a proto jim je 
moravskoslezští policisté pravidelně při-
pomínají během preventivních besed. 

DARINA VESELÁ,
oddělení prevence

»Na železniční přejezd pozor dej, riskantně se nechovej«
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Na OBČANSKOU PORADNU Karviná 
se obrátila uživatelka, která je v invalid-
ním důchodu II. stupně od 18 let. I přes-
to, že je invalidní, celou dobu pracovala 
na plný úvazek. Aktuálně dosáhla věku 
65 let, kdy může odejít do starobního 
důchodu. Vzhledem k dlouhodobé inva-
liditě se obává, že její starobní důchod 
bude nízký.

Problematiku proměny invalidního 
důchodu na starobní upravuje Zákon 
č 155/1995 Sb., o důchodovém pojiště-
ní. Zákon v § 61a říká, že ve chvíli, kdy 
člověk dosáhne věku 65 let, mu nárok 
na invalidní důchod zaniká. Následně 
vzniká nárok na starobní důchod, který 
je ve stejné výši, jako byl důchod inva-
lidní. Tato změna probíhá automaticky. 
V případě, kdy si invalidní osoba zažá-
dá o starobní důchod, který následně 
ČSSZ vypočítá ve vyšší částce, než byl 
doposud pobíraný invalidní důchod, 

pak bude této osobě takový starobní dů-
chod přiznán v plné výši.

Uživatelce jsme nabídli možnost kon-
taktovat OSSZ, kde si zažádá o propočet 
starobního důchodu. Dosažením 65 let 
totiž dojde automaticky k transformaci 
vypláceného invalidního důchodu ve 
starobní. Uživatelku jsme informovali, 
že mohou nastat dvě situace: 

Pokud bude starobní důchod nižší 
– uživatelka bude nadále pobírat inva-
lidní důchod, který se v 65 letech změní 
na starobní. Jeho výše zůstane stejná.

Pokud starobní důchod bude vyšší 
– uživatelce bude přiznán starobní dů-
chod místo invalidního.

Více nejen o problematice invalidního 
důchodu Vám rádi sdělíme a na Vaše do-
tazy zodpovíme v OBČANSKÉ PORAD-
NĚ Karviná, která je zřizována Slezskou 
diakonii. Odborné sociální poradenství 
poskytujeme bezplatně a anonymně.

Poslední zájemce o službu/uživatel 
je přijat 45 minut před koncem konzul-
tačních hodin dopoledne (ve čtvrtek  
a pátek) a odpoledne v 15,15 je-li volná 
konzultační místnost. Telefonní číslo 
do OBČANSKÉ PORADNY Karviná je 
734645272.

DANA ZBOROVSKÁ, 
sociální pracovnice OP Karviná

Zdroj: Zákon č. 155/1995 Sb., 
o důchodovém pojištění

ODBORNÉ SOCIÁLNÍ PORADENSTVÍ  ČLEN ASOCIACE OBČANSKÝCH PORADEN

Změna invalidního důchodu na starobní důchod

OBČANSKÁ PORADNA
KARVINÁ

Úřední hodiny 
OBČANSKÉ PORADNY Karviná, 

sídlící na adrese V Aleji 435, 
734 01 Karviná-Ráj, jsou: 

Pondělí – Středa: 8:00–16:00

Čtvrtek:   8:00–12:00 

Pátek:   8:00–10:00

Vysoký počet požárů v objektech pro 
bydlení obecně souvisí mimo jiné  
i s tím, že se lidé cítí doma v bezpečí  
a podceňují drobné nehody, které mo-
hou vést ke vzniku požáru. Argumenty 
typu „Bydlím tady 20 let a žádný požár 
jsem tu nezažil.“a „Dělám to tak odjak-
živa a nikdy se mi nic nestalo.“, nejsou 
zárukou toho, že k požáru nemůže do-
jít. V domácnostech se nachází spousta 
předmětů, které obsahují hořlavé látky 
(pohovky, nábytek aj.) a velké množství 
elektrických spotřebičů (mobily, televi-
ze, počítače aj.), které mohou přispívat 
ke vzniku či šíření případného požáru.

Jedním z nejrizikovějších míst v naší 
domácnosti je kuchyň. Nachází se v ní 
velké množství různých spotřebičů, jež 
běžně používáme, a které jsou potenci-
ální příčinou vzniku požárů. Zejména 
pokud tyto spotřebiče necháme bez 
dozoru či nedodržujeme bezpečnostní 
pokyny a návody. V žádném případě 
bychom neměli ponechávat bez dozoru 
vařící se jídlo na sporáku, toustovače, 

rychlovarné konvice, fritovací hrnce 
aj. a také umísťovat hořlavé předměty v 
bezprostřední blízkosti otevřeného oh-
ně nebo horkého povrchu. Velké množ-
ství požárů v domácnostech souvisí prá-
vě s vařením, kdy často zapomeneme, 
že jsme na sporáku nechali vařit jídlo,  
a ponecháme kuchyň bez dozoru. 

V dalších místnostech naší domácnos-
ti (obývací pokoj, ložnice, dětský pokoj 
aj.) bychom neměli umisťovat zapálené 
svíčky na hořlavý podklad a nechávat je 
bez dozoru. Při kouření cigaret a odha-
zování nedopalků do odpadkových košů 
či jiných nádob dbejme na jejich doko-
nalé uhašení. Pozor bychom si měli dát 
rovněž na dodržování bezpečné vzdále-
nosti od lokálních tepelných spotřebičů, 
například při ustavování nábytku nebo 
sušení oděvů. Působením tepla může 
dojít k jejich vznícení.

Další místem, kde může také docházet 
ke vzniku požáru, jsou balkony a lodžie, 
zejména pokud jsou na nich skladová-
ny hořlavé materiály. Mysleme na to, 

že balkon nebo lodžie není skladiště, 
tento prostor není určen k odkládání 
nepotřebných věcí z naší domácnosti. 
Nedopalek, který může zabloudit na 
balkon či lodžii z patra nad vámi, nebo 
odpálená zábavná pyrotechnika, mohou 
rovněž způsobit požár. Nesmíme také 
zapomenout, že i za dveřmi našeho by-
tu, na společných chodbách, nám hrozí 
nebezpečí požárů v případě, že je zasta-
víme různými skříněmi, botníky, krabi-
cemi apod. Je to inspirace pro vandaly 
a nudící se děti. Je potřeba si uvědomit, 
že požáry v domácnostech si každý rok 
vyžádají desítky mrtvých, stovky zraně-
ných a milionové škody na majetku. 

Nezapomeňte prosím, že i z Vaší do-
mácnosti se může stát v okamžiku za-
kouřená a rozžhavená smrtící past. To, 
abyste se nestali obětí i Vy, záleží jenom  
na Vás!

KRISTÝNA KOCUROVÁ,
koordinátorka 

preventivně výchovné činnosti
Hasičský záchranný sbor 

Nebezpečí požárů v domácnostech
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V rámci programu Zdravé stárnutí  
v Moravskoslezském kraji jsme získali 
dotaci na vzdělávací programy nejen 
pro seniory. Z předchozích průzkumů 
vyplynulo, že zájem je především o té-
mata kyberbezpečnost, finanční gramot-
nost, trénování paměti a ochrana spotře-
bitele. 9. května jsme uspořádali první z 
řady školení na téma Kyberbezpečnost 
a využití moderních technologií. Zájem-

ců se v našem PZKO sešlo bezmála dva-
cet. Díky lektorům Mgr. Siostrzonkovi  
a Ing. Halaškovi se posluchači dozvědě-
li mnoho užitečných informací o tom, 
jak se bezpečně chovat na internetu  
a jak se bránit proti nekalým praktikám 
kyberšmejdů. Na podzim budou školení 
pokračovat dalšími uvedenými tématy. 
Účast na školení je díky poskytnuté do-
taci  zcela zdarma.

Tento projekt se uskuteční 
díky podpoře 
Moravskoslezského kraje 
z Programu na podporu 
zdravého stárnutí 
v MSK na rok 2024.

25. květen je mezinárodním dnem 

pohřešovaných dětí – „Pomněnkový 

den“. Ve světě si lidé tento den připo-

mínají od roku 1983, v České repub-

lice pak vešel do povědomí veřejnosti  

v roce 2004.

Mezi pohřešované děti patří nejčastěji 
ty, které utečou z domova nebo opa-
kovaně ze zařízení pro výkon ústavní 
nebo ochranné výchovy. Nastat může  
i situace, kdy se jedná o dítě, které se ocit-
ne v ohrožení života a zdraví například  
z důvodu podezření na únos cizí oso-
bou. Jakákoliv riziková situace nebo vel-
mi nízký věk pohřešovaného dítěte zna-
mená vyhlášení pátrání v režimu „dítěte  
v ohrožení“.

Při pátrání po dítěti je velice důležitý 
rychlý přenos informací mezi jednot-
livými subjekty pátrání, ale i směrem  
k veřejnosti, která může bezprostředně 
po zmizení dítěte poskytnout relevantní 
informace. Z důvodu zvýšení rychlosti 
a efektivity pátrání spustilo Minister-
stvo vnitra v roce 2010 projekt Národ-
ního koordinačního mechanismu pát-
rání po pohřešovaných dětech. Jedná se  
o systém včasného varování v přípa-
dech, kdy život nebo zdraví pohřešo-
vaného dítěte je v ohrožení. O aktivaci 
mechanismu a zařazení dítěte do něj 

rozhoduje Policie ČR. Systém je založen 
na rychlém přenosu informací o pohře-
šovaném dítěti od policie k veřejnosti, 
zejména prostřednictvím médií. Rodi-
nám pohřešovaných dětí je ze strany po-
licejních psychologů poskytována pro-
fesionální psychologická pomoc, obrátit 
se mohou rovněž na linky důvěry a ne-
ziskové organizace poskytující pomoc  
v obtížných životních situacích.

Policie ČR a Ministerstvo vnitra při-
pravují v letošním roce rozšíření tohoto 

mechanismu o další skupinu podobně 
zranitelných osob, a to o seniory. Navíc 
se připravuje i zapojení dalších subjek-
tů, které mohou při pátrání pomoci.

Za rok 2023 bylo celkem vyhlášeno  
3 045 pátrání po pohřešovaných oso-
bách. Z toho bylo 2 987 osob vypátráno. 

 Pomoci při pátrání po pohřešovaném 
dítěti či seniorovi může opravdu každý. 
Stačí se přihlásit k odběru upozornění 

o vyhlášeném pátrání po osobě v ohro-
žení. Velkou pomůckou je pro každého 
též mobilní aplikace, která vznikla díky 
programu Nadace Vodafone s názvem 
Aplikace ECHO. Je přímo napojena na 
policejní databázi pohřešovaných osob 
v ohrožení a v okamžiku, kdy Policie 

ČR vloží do databáze nový případ, ob-
drží všichni uživatelé notifikaci. První
hodiny od zmizení jsou totiž zásadní  
a s každou další minutou šance na na-
lezení dítěte či seniora výrazně klesá. 
V Aplikaci ECHO jsou k dispozici vždy 
aktuální informace. Uživatelé mohou 
jedním stisknutím zavolat Policii ČR a 
předat relevantní informace. 

 

 (r)

Již 20 let si připomínáme 
»POMNĚNKOVÝ DEN«

Kyberbezpečnost zajímá nejen seniory
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 Dne 13. 4. se konala okrsková soutěž 
v Horní Suché, kde si děti vyzkoušely 
dvě disciplíny: 60 m s překážkami a po-
žární útok, který si děti zaběhly poprvé. 
V disciplíně 60m s překážkami se nám 
umístila na krásném 1. místě Laura Po-
palová.

 Když je potřeba udělat úklid a vše 
ostatní kolem hasičské zbrojnice, tak se 
zapojí všichni členové včetně dětí.
 4.5.2024 se naši dorostenci zúčastni-
li okresní soutěže v disciplínách dvojboj 
a 100m s překážkami. Sedmi poháry do-

rostenci vzdali hold patronu hasičů – sv. 
Floriánu, který měl v ten den svátek. Je-
likož to byla postupová soutěž, tak naši 

kluci s prvním místem – Martin a Jan se 
zúčastní krajského kola v Novém Jičíně.
 12. 5. 2024 se děti zúčastnily TFA 
soutěže v Českém Těšíně – TFA disci-
plína je velmi fyzicky náročná. ale ani 
tohle naše děti neodradilo a domů si při-
vezly krásných 9 pohárů.
 Letos náš sbor pořádal první domácí 
soutěž, které se zúčastnilo 31 družstev. 
Děkujeme všem sponzorům, rodičům 
za pomoc při soutěži a všem ostatním 
členům SDH.

 

 Do našeho sboru s radostí přijmeme 
nové členy, jak děti, tak i dospělé či pá-
ny do výjezdové jednotky. Více informa-
cí o výjezdové jednotce Vám poskytne  
p. Wawrzacz tel. +420 739 949 731 nebo 
p. Jablecký tel. +420 725 709 707. Děti se 
mohou přijít podívat každý pátek na tré-
nink, který probíhá u hasičské zbrojnice 
od 16-19 hod. Více informací o dětech 
Vám sdělí hlavní vedoucí paní Janczy-
ková – tel. +420 792 321 401. 
 Za SDH NELA STRUHALOVÁ

SDH Albrechtice
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Zimní období bylo zakončeno turnajem 
ve Staříči dne 9.3.2024, který se odehrál 
ještě v tělocvičně se soft pétanque kou-
lemi. Výrazného úspěchu tam dosáhla 
naše dvojice, Jaroslav Ševčík a Kamil 
Vajčovec, kteří skončili v těžké konku-
renci na prvním místě. Hned poté se už 
ale všichni aklimatizují na letní sezonu, 
hlavně na hru již ve venkovních pod-
mínkách.

KONEČNÉ POŘADÍ 
STAŘÍČSKÉHO SOFŤÁKU:

1.  Kamil Vajčovec, Jarda Ševčík, PAK 
Albrechtice

2.  Zbyněk Jakeš, Lenka Svobodová, 
SKP Hranice VI-Valšovice

3.  Magda Koudelková, Zbyněk Grepl, 
PK Polouvsí

První jarní turnaj, který jsme pořádali 
přímo v Albrechticích jako regionální 
turnaj dvojic, byl už pod tradičním ná-
zvem „Berani koule“ uskutečněn dne 
23.3.2024 ve dvojicích. Ve startovním 
poli bylo šestatřicet týmů ze čtrnácti 
klubů, které sehrály pět základních kol 
tzv. „Švýcara“. Postupovalo se pouze do 
finálové osmičky, takže na srandičky
nebyl moc prostor. Kdo chtěl postoupit, 
musel mít na svém kontě čtyři výhry. 

Turnájek to byl pohodový, a dokonce 
zprvu příjemně jarní. V pátém kole se 
ovšem ozvala příroda a nevybíravým 
způsobem nám dala najevo, kdo je tady 
pánem a vyhnala všechny hráče z kurtů 
pod různé stříšky a deštníky. Páté kolo 
jsme tak dohrávali promočení a někteří 
i prochladlí, holt je potřeba mít oblečení 
pro všechny varianty.

Tím pádem hlavní rozhodčí vcelku 
moudře rozhodl o nedohrávce od de-
vátého místa, a tak si další rozmary po-
časí vychutnala již jen elitní osmička. 
Dlužno podotknout, že to byly nejen 
hráčsky, ale také divácky atraktivní 
zápasy plné excelentních plasů a zvo-
nivých střel. 

NA TZV. BEDNĚ SE UMÍSTILI:
1.  Gratcl Jiří a Jakeš Zbyněk, 

SKP Hranice VI – Valšovice
 2.  Ondryhal Josef, PK Polouvsí 

a Ulmann Jiří, TOP – ORLOVÁ
3.  Žídková Lenka a Csibrei Jan, 

SOKOL Staříč
Nejlepší z našeho klubu PAK Albrechtice 
se umístili na 5. místě – Vajčovec Kamil 
ve smíšeném družstvu, na 6. místě – Va-
lík Václav a Žiak Vojtěch, a na 16. místě 
Ševčík Jaroslav, taktéž ve smíšence.

Dalším turnajem byl „Memory Cup 
Orlová“ pořádaný dne 20.04.2024 ve 
trojicích, kde se zúčastnilo 21 týmů  
z jedenácti klubů. Účast našich borců se 
moc nevydařila, protože až na 15. místě 
skončili Žiak Radomír, Žiak Vojtěch, Ži-
aková Martina, na 16. místě Iwanuszek 
Boleslav, Zdeněk Dujava, Dagmar Duja-
vová a na 17. místě Děcký Miroslav 
, Vajčovec Kamil a Děcká Klára. Bohu-
žel i tento turnaj se hrál za velmi špatné-
ho, takřka zimního počasí, kdy šlo všem 
hráčům o zdraví.

SLUNEČNÉ JARO
Výrazný obrat v počasí však nastal na 
turnaji kategorie prestige „TOP KLIP“ 
v Litovli dne 27.04.2024. Ten se mohl 
hrát skoro v plavkách za výrazného 
sluníčka. Zúčastnilo se celkem 50 týmů  

v trojčlenném složení z 32 klubů. Z na-
šich reprezentantů nejlépe obstáli na 8. 
místě Valík Václav ve složeném týmu, 
11. místo obsadil tým ve složení Ševčík 
Jaroslav, Bukovčík Jan a Lichorobiecová 
Beáta, 35. místo obsadil tým Fajmonů 
– František, Radovan a Anna. Výsledko-
vou listinu pak pro náš klub uzavřeli na 
36. místě Žiak Radomír, Děcký Miroslav 
a Lichorobiec Stanislav, což z padesáti 
družstev je docela dobrý úspěch.

Ovšem nejlepší klimatické podmínky 
zažil náš reprezentant pan Jaroslav Še-
včík, který byl reprezentovat náš klub, 
ale i Českou republiku na prestižním 
mezinárodním turnaji ve Španělsku, 
kde se zúčastnilo 288 trojic z celého svě-
ta a jeho smíšené česko-polské družstvo 
se umístilo na 160. místě při skvělé ven-
kovní teplotě cca 25 °C.

Pokračování na str. 22

PÉTANQUE AMATÉRSKÝ KLUB ALBRECHTICE

Ukončení zimní sezony a přechod na jaro
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Pokračování ze str. 21
Další velmi vydařenou akcí, s výborným zabezpečením a zá-
zemím, byl „Polouveský májový turnaj“ v Polouvsí, konaný 
dne 25.5.2024, který potvrdil vysokou hráčskou úroveň všech 
zúčastněných členů našeho klubu PAK Albrechtice. Ze šesti 
družstev postoupily do závěrečné finálové šestnáctky čtyři
družstva, ze kterých se pak po urputném boji na nádherném 
třetím místě umístili Jarda Ševčík a jeho týmový kolega Honza 
Bukovčík, viz. výpis z výsledkové listiny a následné foto.
1. Pavel Bureš, Jana Burešová
2. Martin Pírek, Bohuslav Motl
3. Jaroslav Ševčík, Jan Bukovčík

V Polouvsí věnovali pétanque celý víkend, hned v neděli 
26.5.2024 pořádali další turnaj, tentokráte Prezidenský pohár. 
My jsme u tohoto speciálního setkání prezidentů klubů mo-
ravskoslezského kraje a blízkého okolí nemohli chybět. Ten-
to turnaj má speciální formát, hrány jsou dvě skupiny každý  
s každým, prezidenti a jejich „doprovod“, přičemž každá sku-
pina se vyhodnocuje samostatně. Přes celkem solidní hru 
jsme se oba týmy umístily na 4. příčce. V porovnání s minulým 
rokem se jedná o drobný posun výše, ale samozřejmě, ještě je 
co zlepšovat.

Za PAK Albrechtice zdraví 
STANISLAV LICHOROBIEC a FRANTIŠEK FAJMON

Ukončení zimní sezony
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FbK HORNÍ SUCHÁ 
zazářil na turnaji 

Kalmarsund floorball
cup ve Švédsku

Tým florbalistů z FbK Horní Suchá , kde
hrají i děti z Albrechtic, nedávno zane-
chal svou stopu na mezinárodním poli 
na prestižním Kalmarsund floorball cu-
pu ve švédském Kalmaru. Tento turnaj, 
který probíhal od 9. do 12. května 2024, 
přilákal rekordní počet účastníků, kdy 
se do boje zapojilo celkem 199 týmů s 
3427 hráči ve 14 kategoriích ze Švédska, 
Finska, Slovenska a Česka.

Mezi širokým polem soutěžících byli 
Švédové a Češi nejpočetnějšími účast-
níky, přičemž tým FbK Horní Suchá se 
rozhodl nejen zúčastnit, ale také repre-
zentovat svou zemi na vysoké úrovni. 
Klub vyslal své týmy do kategorií G17 a 
B14.

Chlapci ve své kategorii ukázali svou 
sílu a odhodlání. Bez porážky prošli tur-
najem, což jim nakonec vyneslo zlaté 
medaile. Jejich vítězství je nejen důka-
zem jejich talentu, ale také tvrdé práce a 
oddanosti florbalu.

Děvčata, která také bojovala s ver-
vou a vášní, se dostala do čtvrtfinále,
kde na dalekém severu čelila paradox-
ně soupeřkám z pražského Chodova. 
Tým, který jako vítěz 1. ligy dorostenek 
i juniorek, reprezentoval to nej z ČR . I 
přes statečný výkon nakonec podlehly 
holky v nájezdech. Do vítězného konce 
v základní době chybělo holkám pár se-
kund. Nicméně, účast na turnaji, získa-
né zkušenosti a skalpy švédských týmů, 
jsou pro ně neocenitelné.

Pro hráče a hráčky týmu FbK Horní 
Suchá to nebyl pouze turnaj, ale záro-
veň nezapomenutelný zážitek, který si 
budou pamatovat ještě dlouho. Jejich 
úspěchy na mezinárodním poli nejen 
povznášejí jméno klubu, ale také ukazu-
jí na talent a potenciál českých florbalo-
vých hráčů.

Všichni fanoušci a členové klubu 
FbK Horní Suchá jsou hrdí na úspě-
chy obou týmů a doufají, že tyto trium-
fy budou inspirací pro další generace 
florbalistů z Horní Suché a okolí. Rád
bych zdůraznil, že na tomto úspěšném 
turnaji se podílelo také několik dětí z 
našich krásných Albrechtic, jmenovi-
tě Tobolová Kateřina, Tobolová Klára, 
Krucinová Tereza, Pietrowská Bára, 
Seman Denis.

Za FbK Horní Suchá, 
PETR KRUCINA

placená inzerce
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POHŘEBNÍ SLUŽBA 
MARIE MEJSTŘÍKOVÁ

NONSTOP  
596 811 231, 725 108 646, 602 544 149
Převozy zesnulých nepřetržitě, sjednání pohřbu včetně víkendu a svátku

Taxi ke sjednání pohřbu pro Havířov a okolí ZDARMA

Havířov-Město, Na nábřeží 61, www.pohrebnisluzba-mejstrikova.cz

NAŠE DLOUHOLETÉ ZKUŠENOSTI  
NÁS ZAVAZUJÍ POMOCI VÁM V NEJTĚŽŠÍCH CHVÍLÍCH.

POHŘEBNÍ SLUŽBA ARON
Havířov-Město, 
ul. Národní třída 1541/14a

DRŽITEL ZNAKU KVALITY
nepřetržitý provoz

tel. 737 238 105, 737 238 106, 596 815 131

www. pohrebnisluzbahavirov.cz

již 30 let poskytujeme pohřební a hřbitovní služby 

Co se právě děje 
v MAP

„Místní akční plán rozvoje vzdělávání v ORP Havířov IV“, reg.
č. CZ.02.02.XX/00/23_017/0008274“ – co se skrývá pod tímto 
dlouhým názvem? Hlavně podpora vzdělávání související se 
čtenářskou a matematickou gramotností, polytechnikou, mo-
dernizací výuky, duševní pohodou, rovnými příležitostmi a 
rozvojem potenciálu každého žáka.

V první polovině tohoto roku se nám povedlo realizovat 
mnoho zajímavých aktivit, jak jednorázových, tak i těch, které 
nabízíme průběžně po celou dobu realizace projektu prostřed-
nictvím zapojených škol a našich webových stránek. S velkým 
zájmem se setkala aktivita Pracovní den s panem primátorem, 
Ing. Josefem Bělicou, MBA. Jedná se o celodenní organizova-
ný program v prostorách Magistrátu města Havířova spojený 
s účastí na Školském havířovském zastupitelstvu určený pro 
žáky 8. a 9. tříd ZŠ z území ORP Havířov. Velký ohlas jsme 
zaznamenali i u Polytechnických exkurzí, kde jsme nabíd-
li možnost pro skupinu dětí MŠ nebo žáků ZŠ navštívit vy-
braná edukativní místa v okolí s doprovodným vzdělávacím 
programem zaměřeným na technicko-přírodovědné oblasti  
a prožít interaktivním způsobem zajímavý den. Podporujeme 
i matematickou pregramotnost formou Hravého počítání, kdy 
si u nás můžou pedagogové zapůjčit putovní truhlice s mate-
matickými hrátkami pro předškoláky v MŠ. V rámci projektu 
nabízíme i širokou nabídku seminářů, besed a workshopů, 
kterých se můžou zúčastnit pedagogové, rodiče, veřejnost  
a zaměstnanci zřizovatelů.

Většinu aktivit začneme nabízet od začátku nového školní-
ho roku, nabídku najdete na:

www.map-havirov.cz.
za realizační tým projektu MAP IV

LENKA SLOWIKOVÁ, 
Odbor školství a kultury
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